
Brana kovate.vi~ 

Sjecanje na pokrajinsko partijsko savjetovaпje u lvancicima 
januara 1942. 

Iz ovog spiska (Josip Broz Тito, Edvard Kardelj, Aleksandar Rankovic, 
Milovan Dnas, Mosa Pijade, Sreten Zиjovic, Ivo-Lola RiЬar, Iso Jovanovic, 
Svetozar Vиkmanovic, Ugljesa Danilovic, Avdo Ниmо, Pasaga Mandzic, Cvije
tin Mijatovic, Vaso Miskin, Borisa Kovacevic, Nisim AlЬahari, Pavle Goranin
·Ilija, Slavisa Vajner-Cica, Olga Marasovic, Hasan Brkic, Karlo Batko, Betika 
Romano, Miro Popara, Hama Grebo, Lepa Perovic, Dragиtin Kosovac, Јиsиf 
Jakиbovic, Svetolik Gospic, Vojo Ljиjic, Rato DиgonjiC, Slobodan Princip, 
Esad Cengic, Brana Kovacevic, Ferid Cengic-Fico) savjetovanjи nisи prisи
stvovali Milovan Dilas i Ivo Lola RiЬar. То se шо:lе иtvrditi ро dokиmenti
ma. Dilas је u to vrijeme bio и Sandzakи, а Ribar је vec Ьiо otpиtovao \.1 

Zagreb. Sem toga, nisam sigиran da li је prisиstvovao Slobodan Princip-Seljo, 
posto је otisao u to vrijeme u Hercegovinи. Ovaj spisak treba nadopиniti sa 
sekretarom МК-а SKOJ-a и Sarajevu koji se zvao Mitrovic Ш Lиkic, zatim 
sa Dиraskovicem Milиtinom, sekretarom Okгиznog komiteta Partije za Birac, 
zatim sekretarom Okruznog komiteta SKOJ-a sa Majevice, kome sam zabo
ravio ime а cini mi se da se zvao Tomislav (za to treba pitati Brancи Ko
sovca) . 

Ја sam dopиtovao na savjetovanje sa grиpom iz Hercegovine. U njoj sи 
se nalazili: Miroslav Popara, sekretar Okru:lnog komiteta Partije, Lepa Pe
rovic, clan РК Partije, koja је kod nas и Hercegovini bila и to vrijeme na 
terenи. Zatim nama se pridrиzio и Trnovи Mile Perkovic, clan РК SKOJ-a, 
koji је takode prisиstvovao savjetovanjи. Znaci iz Hercegovine smo bili ce
tvorica, zapravo dvojica iz Hercegovine, а dvoje, Perkovic Mne i Lepa Pero
vic, predstavnici Partije i РК SKOJ-a, koji sи kod nas и Hercegovini bili na 
terenи. 

Savjetovanjem и Ivancicima 7. janиara је 1·иkovodio Svetozar Vиkma
novic-Tempo kao delegat СК КРЈ и BiH. On је rиkovodio savjetovanjem, 
iako је sekretar РК Partije и to vrijeme bio Iso Jovanovic. Savjetovanjи sи 
prisиstvovali sekretari okruznih komiteta Partije i SKOJ-a iz istocne Bosne 
i Hercegovine, te gradova Tuzle, Sarajeva i Mostara. Savjetovanjи nisи pri
sиstvovali drugovi iz Bosanske krajine zato sto sи zakasnili. 

Koliko se sjecam, prvi је dobio rijec Edvard Kardelj. Ori је odrzao po
liticki referat, tj. referat о politickom stanjи и svijetи i kod nas. Као sto је 
poznato, savjetovanje se odrzavalo poslije odstиpanja partizanskih snaga iz 
Srbije, ali је posebno и referatи Edvarda Kardelja istaknиta spoljnopoliticka 
sitиacija. 

Ја sam zapamtio neke misli iz tog r·efe1-ata Edvarda Kardelja. Оп је pгi
Hcno ruzicasto ocijenio vojno-politickи sitиacijи и to vrijeme. Istakao је da 
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Је Crvena armija pod Moskvom presla u kontraofanziVl1, da је 1942. godina 
- godina clefinitnvnog sloma Njemacke, da se danas postavlja pred nas pita
nje ko се koga: ш mi cetnike ili cetnici nas, da treba izbaciti klasno obojene 
лarodnooslobodilacke parole; to su osnovne misli koje sam ја zapamtio iz 
njegovog referata. 

Poslije njegovog referata podnosili su izvjestaje sekretari okruznih ko
miteta Partije о politickom stanju na terenu, о formiranju partijskih odreda, 
о perspektivi NOB-e. Poslije sekretara okruZnih komiteta Partije podnosili 
su izvjestaje sekretari okruznih komiteta SKOJ-a koji su govorili о organi
zaciji SKOJ-a. 

А referat Ise Jovanovica? 
Koliko se sjecam, Iso Jovanovic nije drzao referat, mozda jeste, ali ја 

ne mogu da se sjetim. 
Sekretari okruznih komiteta SKOJ-a podnosili su izvjestaje о organiza

cionom stanju SKOJ-a, о aktivnosti omladine, о tome koliko omladine ima u 
partizanskim odredima. Sjecam se kada је podnosio izvjestaj nas sekretaг 
Okruznog komiteta Partije iz Hercegovine Miro Popara da је istakao da kod 
nas u Hercegovini postoji 7. partizanskih odreda. Na tu njegovu izjavu Sve
tozar Vukmanovic-Tempo napravio је jedan veliki upitnik и vazduhu. Na to 
је reagovala Lepa Perovic vrlo ostro i н svojoj kratkoj rijeci na Tempovн 
primjedbu govorila је о uspjehн Partije i SKOJ-a u Hercegovini da stvore i 
ucvrste partizanske odrede. Као sto је poznato, mi smo н to vrijeme vec 
imali borbe protiv Talijana, а kod Vнkmanovica је postojala nevjerica s obzi
l'Om na to da је znao situaciju kakva је bila kod nas odmah poslije onog 
prvog junskog нstanka. Takode је postavio pitanje sta је sa Pasicem. Mн
stafa Pasic је Ьiо sekretar OЬlasnog komiteta н Mostarи i zbog gresaka koje 
је napravio и јиlи 1941. godine Ьiо је iskljиcen iz Partije. Onda ти је Popara 
odgovorio da је Pasic и Mostaru itd., а on је na to vrtio glavom. То sи neki 
detalji oko te nase sitиacije u Hercegovini. 

Od diskиtanata sjecam se da је govorio tиjovic. Sjecam se jedne njegove 
misli. Та misao sastojala se и tome da је, kad smo govorili о likvidaciji 
cetnika i cetnickih rukovodilaca i о borЬi protiv njih, on istakao: >>Lako је 
tehnicki иЬiti cetnika. То је tehnicka stvar uzeti pistolj i иЬiti cetnika, ali 
treba politicki likvidirati cetnike«. 

Mi smo na tom savjetovanjtt zakljиcili da treba formirati cvrste udarne 
bataljone i da se treba odlucnije obracunati sa nasim protivnicima - cetni
cima, koji sи postojali i imali uticaja i u Hercegovini i u istocnoj Bosni. 

Na savjetovanjи је Ьilo i takvЉ izjava, samo ne mogи da se sjetim ko је 
sve о tome govorio, о kulacima, о postojanju kulaka, о borbl protiv kulaka 
koji ometajи NOB. Uglavnom, moj иtisak i ono sto sam ја ponio tada и 
Hercegovinи jeste da se mi nalazimo pred skorom pobedom na Istocnom 
frontи, prema tome mozemo da zaostrimo sitиacijн, kao sto је govorio i 
Kardelj i da иnosimo vise klasnog elementa и nasи NОВ-и. Kad smo mi to 
prenijeli и Hercegovinи, dovelo је do toga da smo mi jos dalje otisli и tom 
pravcи i do tzv. nasih lijevih gresaka. Naravno, sve te nase lijeve greske nisи 
Ьile pod uticajem samo ovoga savjetovanja nego sи Ьile i pod иticajem do
gadaja и Crnoj Gori, gdje s11 se istovremeпo pravile te lijeve greske. 

Na zavrsetku savjetovanja govorio је Josip Broz Тito. Koliko se sjecam, 
govorio је о kadrovima, о cиvanjtt kadrova. Istakao је koliko smo do sada 
izgublli veoma dragocjenih komunista-clanova Partije i SKOJ-a, kako se to 
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' . . ' .. 
cesto desavalo zbog nesmotrenosti i nebudnosti i zahtijevao је budno cuvanje 
kadrova. Ne mogu da se sjetim da li је u svojoj diskusiji davao ocjene о 
tadasnjoj politickoj situaciji. 

Mosa Pijade, koliko se sjecam, nije nista govorio. Od rukovodilaca u 
Bosni ucestvovali su svi u diskusiji, uglavnom govorili Stl о situaciji na tere
nima na kojima su radili. Poslije tog naseg zajednickog savjetovanja sekre
tara okruznih komiteta Partije i sekretara okruznih komiteta SKOJ-a, mi smo 
u Podrolu drzali jedno posebno savjetovanje sekretara okruznih komiteta 
SKOJ-a. 

Znaci 1i to da је prvog dana bilo ne cisto partijsko, nego partijsko
-sko-jevsko savjetovanje. 

То је bilo partijsko savjevanje. Samo smo i шi skojevci - dopunjavali 
partijske izvjestaje. Nepravilno Ьi ga Ьilo zvati partijsko-skojevsko savjeto
vanje, jer је Partija rukovodila SKOJ-em, ра su је zanimali svi proЬleшi 
koji se tieu SKOJ-a, posebno sto је tu Ьila rijec о Bosni, (istocnoj Bosni i 
Hercegovini) о tim krajevima gdje prije rata na seltt gotovo i nije Ьilo ni 
Partije ni SKOJ-a. 

Posebno savjetovanje smo mi skojevci drzali u Podrolu (selo do Ivanci
ca) u jednoj zgradi u kojoj је bila trgovina. Tu su Ьili Rato Dugonjic, Betika 
Romano, Mile Perkovic i dr. Tu smo se dogovorili о stvaгanju Narodnooslo
bodilackog omladinskog saveza BiH, dogovor ili smo se о nacinu odгzavanja 
veza. Najvazniji stav Ьiо је dogovor о stvaraпju Narodnooslobodilackog sa
veza oшladine BiH. Zapravo, Rato Dugonjic nam је prenio iskustva iz SrЬije 
u vezi sa stvaranjem Srpskog narodnooslobodilackog omladinskog saveza. On 
је iSao, kao sto је poznato, pocetkom noveшbra u Uzice i tamo se sastao sa 
Lolom Ribarom i upoznao se sa radom Srpskog omladinskog narodnooslo
bodilackog saveza i uglavnom slicna је uputstva i nama dao о tоше kako 
treba da pristupiшo stvaranju te organizacije. 

Da li је to savjetovanje odriano drugog dana poslije ovog pat·tijskog 
savjetovanja? 

То savjetovanje Ьilo је sutradan poslije partijskog savjetovanja. 
Kad sam govorio о tome da је savjetovanje u IvanciCima iniciralo nase 

skretanje ulijevo, to se, naravno, ne moze sad vidjeti iz nekog dokumenta, 
jer nema zapisnika sa toga savjetovanja. Ali postoje drugi dokumenti koji 
su stvarani u to vrijeme i neposredno poslije toga i iz kojih se moze vidjeti 
nasa pogresna procjena situacije na Istocnom frontu, odnosno procjena da 
се kontraofanziva Crvene armije potrajati permanentno i da се 1942. godina 
Ьiti godina definitivnog sloma Njemacke. Та ocjena se nalazi u drugim doku· 
mentima. Uzmite samo, od kraja decembra i pocetka januara, pismo Karde· 
ljevo u Sloveniju, uzmite neka Dilasova pisma, uzmite pismo СК КРЈ Okruz
nom komitetu u Valjevu, gdje se kaze da nasa borba svakim danom postaje 
S\•e vise klasna borba i gdje se vidi to opste zaostravanje na toj liniji. То 
su te narodnooslobodilacke parole klasno obojene, kako ih је Кardelj defiпi· 
sao. Pozпata је stvar da је ta direktiva doprla i do Vojvodine (Srema), jer 
savjetovanju је prisustvovao Ш је poslije savjetovanja dosao Paunovic, se
kretar Okruznog komiteta Partije iz Srema, tako da s u o11i u Srem donijeli 
tu liniju zaostravanja prema kulacima i kako smo mi nazvali te lijeve greske. 
Poslije је to srecom u Sremu ponisteno. Pokraji11ski komitet Partije za Srblju 
је to ponis tio. Toliko Ьih mogao о tiш stvarima da kazem. 
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' ... . .. 
Sjetio sam se da postoji pismo Lole RiЬara, koje је objavljeno и Zbot'· 

nikи dokumenata omladinskog pokreta od 22. deccmbra 1942. godine,') и 
kome daje iste ocjene о sitиaciji na lstocnom frontu, о potreЬi zaostravanja 
i suzavanja platforme NOB-e i о tome da Crnogorskи narodnи omladinи vec 
danas treba tretirati kao komиnisticku omladinskи organizacijи. Postoji jed
no slicno pismo i Pokrajinskom komitetи SKOJ-a za SrЬiju, kao i pismo Cen
tralnog komiteta Pokrajinskom komitetи Partije za SrЬijи poslije onih do
gadaja и SrЬiji. Sve је to и doba savjetovanja и Ivancicima. Naravno, ја 
ovdje nisam govorio о jednoj vrlo vaznoj stvari, а to је da је poslije doga
daja и SrЬiji doslo do krize иstanka и jednom dijelu istocne Bosne, zapravo 
pocelo је previranje, prelazenje jednog dijela partizana cetnicirna i da sи 
ti dogadaji vjerovatno иticali na zaostravanje i sиzavanje nase platforme. 
Zapravo, koliko ја znam, poslije su ti svi dogadaji ocijenjeni kao nase ljevi
carenje, jer sи sredinom marta i а aprilи pocela da stizu pisma od Central
nog komiteta, koji se nalazio и Foci da mi danas narodnooslobodilacku ЬоrЬи 
pretvaramo и klasпи borbtt (tj. mi Crnogorci, Hercegovci i ne znam jos ko), 
а da danas treba ttsmjeriti ЬоrЬи protiv okиpatora i da је to glavni zadatak 
i da kroz ЬоrЬи protiv okapatora treba izolovati sve domace saradnike okи
patora. Tako, иglavnom, и aprilи i и martи, Centralni ·komitet donosi isprav
nu linijи - sirokи liniju narodnooslobodilackog fronta, koja се se posJije 
razvijati и Bosanskoj krajini. Medиtim, и Сrпој Gori, Hercegovini, а i и 
dobrom dijelи istocne Bosne vec sи napravljene takve nase greske da se 
neke nisи mogle ni popraviti, а narocito sи Ьile teske greske и likvidaciji 

. tzv. petokolonasa, jer smo mi pod petokolonase svrstavali vrlo cesto i ljиde 
koji to nisu bili, zbog nekakvog klasnog porijekla, ako su Ьili malo bogatiji, 
iako је poznato da kod nas и istocnoj Bosni i Hercegovini nema kиlaka, ili 
ako stt pripadali nekim Ьivsirn jиgoslovenskim formacijama (и finansijskoj 
i zandarmerijskoj slиzЬi itd.). А ni zandari kod nas и istocnoj Bosni i Her
cegovini nisи Ьili neke cvrste pristalice Ьivseg rezima, nego sи isJi da slиze 
tom rezimи zato sto sи bili sirotinja, а ne zbog svog klasnog polozaja. Na 
krajи, sve sи to Ьile zaЬlиde i poznato је koliko sи nas kostale te greske. 
Mogu napomenиti jos ovo: posto nisи dosli drиgovi iz Bosanske krajine, kod 
njih nije Ьilo takvih gresaka, iako је Ьilo пekih maпjih gresaka i skretanja 
ulijevo, ali nije doslo do ovakvog skretanja, kao и Hercegovini i и istocnoj 
Bosni. 

Da li је na savjetovanjи donesena odluka о stvaranju dobrovolja~kih 
jedinica? 

Ne, na tom savjetovanju nije bilo rijeci о dobrovoljackim jedinicama. 
Koliko ја mogи da se sjetim, poslije toga sc doslo na idejи da se и dijelи 
istocne Bosne oko Росе pocne sa formiranjem dobrovoljackih jedinica. Na 
samom savjetovanju о tome se nije govorilo. Govoreno је, kao sto sam re
kao, о stvaranjи иdarnih bataljona, jer tada је Ьila vec stvorena 1 proleter
ska brigada, koji treba da postanи иdarne pesnice NOB-e, а и ovom slиcaju 
иdarne pesnice borbe prvenstveno protiv cetnika. Poznato је da је I proleter
ska imala glavni zadatak likvidaciju cetnika i da је najvise иpotreЬljavana 
bas и tim akcijama. 

Sjecate li se da li је drug Tito ukazao na pogresnu strategiju frontalnih 
borЬi i da је trafio vraCaпje na aktivne partizanske pokretne akcije? 

1) Iz daljnjt>g teksta se \1idi da se podatak odnosi na 1941. godinu - С. М. 
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Ne SJecam se. Ја se samo sjecam da је drиg Тito govorio о сиvаnји 
kadrova, о Ьrоји zrtava koje smo do tada dali itd. Dakle, иglavnom о orga
nizacionoj strani Partije. Sjecam se jedno dijaloga u tokи savjetovanja iz
medu sekretara МК SKOJ-a iz Sarajeva Mitrovica Ш Lиkica i druga Тita. 

Zapravo, kad је on govorio о stanjи organizacije SKOJ-a и Sarajevu, spo
menuo је da и Sarajevu imaju skojevske grupe, ра skojevska jezgra i da opet 
iша omladina. Onda је Тito иpitao kakva је to organizaciona zbrka u Sara
jevи? Sekretar МК SKOJ-a iz Sarajeva objasnjavao је da oni moraju da 
imajи tri vrste omladinaca, da је to okиpirani grad, cla imajи omladinи, 
SKOJ i jezgro. Onda је drиg Tito rekao: »Sva omladina koja hoee da se bori 
па strani NOB-e danas је komunisticka omladina i treba da Ьиdе u jednoj 
osnovnoj organizaciji i da se jednim imenom zove ta grиpa«. Medиtim, skoje
vac iz Sarajeva је davao otpor, smatrajиCi da svi omladinci nisи dorasli da 
Ьиdи komиnisti. Dijelio је omladince па razne grиpe itd. Drиg Тito se malo 
ljиtnиo i rekao: »Ра, bogamи, mi smo stvarali pravila za SKQJ!,, Ne mogt1 
cla se sjetim do kraja kako se taj sиkob izglac\io, ali иglavnom ovaj sekretar 
Mjesnog komiteta SKOJ-a Ьiо је vrlo иporan da dijeli omladinac na vise 
grupa. Sad kad to gledam iz ove perspektive, meni је to i razиmljivo, jer 
to su ilegalni uslovi itd., ali sam htio da dovedem te misli Titove и vezи sa 
tim da svi ti omladinci koji sи spremni da se Ьоrе па nasoj strani и NOB-i, da 
sн to Ьili komиnisticki omladinci. То dovodim u vezи sa stvaranjem sirokih 
omladinskih organizacija komиnisticke omladine tada na nasem terenи i 
dovodim н vezu s time da је Ьilo potrebno nekako ucvrstiti и tim seljackim 
masama komunisticki иticaj medu omladinн. Poslije toga се uslijediti, kao 
sto је poznato, опа Titova pisma о stvaranjи omladinskih ceta, о tome da 
omladina ima nekako u tim krajevima avanga1·dnи иlоgи, jer zaista је и to 
vrijeme nama Ьiо najcvrsCi oslonac omladina s obzirom па to da tamo nije 
Ьilo radnicke klase. Bili smo svi skloni da stvaramo siroke organizacijc 
komиnisticke omladine. 

Da li је па savjetovanju bllo govora о vecem angafovanju radnistva iz 
gradova u NOB? 

Da, bilo је о tome rijeci. Inate, pod иticajem dogadaja и Srblji i Crnoj 
Gori, govorilo se о stvaranjи radnicko-seljackog jezgra и partizanskim od
redima, иcvrscavanjи posebnog jedinstva radnika i siromasnih seljaka i sma· 
tralo se da се se izvlacenjem veceg broja radnika iz indиstrijskog bazena 
Sarajeva, Zenice, Varesa i drиgih nasih gгadova ojacati to jezgro, da се se 
poboljsati иdarna snaga partizanskih odreda. Medutiш, kao sto је poznato, 
tи је Ьilo dosta ilиzija kod nas, jer radnika је vrlo malo bilo i kod nas и 
partizanima, а i malo ih је izaslo и to vrijeme iz gradova, tako da mi nisшo 
koliko se sjeeam, poslije savjetovaпja uspjeli da u tom pravcи postignemo 
ozbiljпije rezultate. Ја mislim da је о tome pisao Svetozar Vиkmaпovic-Tem· 
ро. Sjecam se da su Glavпi stab za ВiН i. I proleterska brigada orijeпtisali 
neke svoje akcije и pravcu Varesa и ciljи izvlaceпja veceg broja radnika i 
da se је zapostavilo prodiranje prema Majevici i Semberiji. Tempo је и 
svom clankи и Zboгniku >>Cetrdeset godina« rekao da smo pogrijesili sto se 
nismo usmjerili prema Majevici i Semberiji, gdje smo imali veliki иticaj me
dи seljackim masama i gdje smo mogli da izvrsimo siru moЬilizacijи nama 
odanih seljaka i tako pojacamo nase partizanske odrede. Hocu da kazem da 
је sam broj radnika koje sшо poslije savjetovanja uspjeli da doЬijemo Ьiо 
tako mali da је pokazao da је tu Ьilo kod паs dosta ilиzija, ра smo se vise 
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orijentisali na seljackи omladinи iz tih kraJeva i tako је poceio to stvaranJe 
omladinskih ceta najprije и istocnoj Bosni (Foca, GoraZde itd.), а kasnije је 
to postalo jedna Citava tradicija. Ја mislim da је omladina kod nas Ьila 
иdarna snaga и revolиciji, kao sto је recimo и ruskoj revolиciji Ьila иdarna 
snaga radnickih klasa. Partizanski nacin ratovanja mozda је i doveo kod nas 
do toga da radnicka klasa ne Ьиdе иdarna sпaga, jer nismo imali gradove, 
пеgо sela, а и tom seln smo imali omladinи kao najprogresivnijи. Mislim 
cia smo mi и Hercegovini pokиsali и to vrijeme da nesto vise kadrova izvиce
mo iz Mostara i иglavnom ti sи kadrovi, poslije savjetovanja и Ivancicima, 
а to sи Ьili radnici i naroCito srednjoskolci, odlazili и Konjicki bataljon. 
Dodиse, to sи Ьili mladi ljиdi i Ьilo је potrebno izvjesno vrijeme cla stekщ1 
borbeno ratno iskиstvo da Ьi predstavljali nekи нdarnи snagu. Uglavnom, 
moze se kazati da to2) nije donijelo neke rezultate. 

2) Тј. izvlacenje radnistva iz gradova - С. М. 

667 


